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PRIPREME ZA SANACIJU ODLAGALIŠTA KAREPOVAC U SPLITU 

Izrada projektnog rješenja  

"Siguran sam da emo nekoliko go-
dina nakon po etka radova prestati i 
razmišljati o Karepovcu kao grads-
kom odlagalištu jer nakon sanacije 
jednostavno više ne e postojati" – 
uvjeren je Mario Lovrin evi , dipl. 
ing. gra ., lan Poglavarstva grada 
Splita zadužen za komunalne djelat-
nosti te lan Povjerenstva za pripre-
mu i provedbu izrade glavnog pro-
jekta u kojemu su još predsjednik 
Gradskog vije a Željko Jerkov i 
dogradona elnik Ivan Kuret. Valja 
re i da je nedavno izabrano splitsko 
gradsko Poglavarstvo ve  na svojoj 
prvoj radnoj sjednici donijelo odlu-
ku o provo enju javnog nadmetanja 
za sanaciju splitskog odlagališta, a 
ve  krajem kolovoza po elo je raz-
matranje ponuda. Zanimanje su na-
kon preuzimanja dokumentacije 
pokazale etiri tvrtke, a na natje aj
su pristigle tri ponude: IGH-a PC 
Split, Eko-Ine iz Zagreba te njema -
ke tvrtke Lambda zajedno s njezinim 
hrvatskim partnerom Euro Milingom
iz Zagreba. Nakon odabira najpovolj-
nijeg ponu a a, rok za dovršetak iz-

vedbenog projekta bit e 1. velja e
sljede e godine, a potom bi radovi 
trebali odmah zapo eti. Ako sve bu-
de teklo prema o ekivanjima, završe-
tak se o ekuje za pet godina, dakle 
do sredine 2011.

Prema prvim ra unicama taj e slo-
ženi zahvat stajati približno148 mili-
juna kuna. Split je od vladinog Fon-
da za energetsku u inkovitost dobio 

nepovratnih 59,6 milijuna kuna, a 
preostali bi novac trebao uložiti grad 
iz vlastitih sredstava. S tim, tvrdi 
ing. Lovrin evi , ne e biti velikih 
problema, posebno što ve  od 2001. 
gra ani Splita u komunalnom dopri-
nosu odvajaju 0,65 lipa po etvornom 
metru stana za sanaciju tog odlaga-
lišta. Tako je skupljeno etrdesetak
milijuna kuna, od ega je namjenski 
utrošeno tek desetak. Natje ajni je 
zadatak bio vrlo zahtjevan jer je osim 
cijene bilo i mnogo dodatnih  uvjeta 
projektantima da se u izvo enju i u 
opremi primijene samo najsuvreme-
nija i najkvalitetnija tehni ka rješe-
nja. Kako odlagalište nije mogu e
sanirati u okvirima postoje eg pros-
tora, nužno je dodatno otkupljivati 
okolno zemljište. Ni tu ne e biti ne-
kih ve ih problema, barem sude i
po razgovorima s vlasnicima, baš 
kao što nije bilo problema s otkupom 
dijela zemljišta na kojem se sada 
odlaže komunalni otpad. 

Dakako da e u sanaciju Karepovca 
biti uklju eno gradsko komunalno 
poduze e isto a, posebno njegovi 
stru njaci, tako da nema ni primisli 

Zaštita okoliša

PREPARATIONS FOR THE KAREPOVAC DUMPSITE IMPROVEMENT IN 
SPLIT

Bids have recently been invited in order to find an appropriate design solution 
for the rehabilitation of the Karepovac dumpsite in Split which has been in 
constant use for almost forty years now. This dumpsite has also been used by 
many other towns and communities situated in the vicinity of Split. The full 
rehabilitation of this dumpsite is closely related to the construction of the Waste 
Management Centre in Le evica, which has not as yet been approved, and is 
currently being considered by competent authorities and experts. Upon 
rehabilitation of the Karepovac dumpsite, the environmental situation in the 
area will greatly be improved, and the land to be gained through this 
rehabilitation could be put to a variety of uses. The municipal utility company 
will also take part in this rehabilitation work. The idea of making use of gas to be 
generated through biological decomposition of waste is also being considered. 
Current experience about similar rehabilitation projects completed in other 
countries is not considered sufficient, mainly because much more time will have 
to elapse before we can make a detailed long-term analysis of benefits reaped on 
such projects. However, positive effects would already be gained by dumping less 
organic waste on future dumpsites.

Pogled na Karepovac s podru ja Libovca u Splitu 
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o tome da e se pokušati zaobi i to 
komunalno poduze e, o emu je po-
negdje bilo govora. A i sve u estalije 
rasprave o velikoj skupo i izgradnje 
Centra za gospodarenje otpadom u 
Le evici, posebno o velikim troško-
vima priejevoza, nisu zapravo nika-
kav problem. Planiranom gradnjom 
prometnog vora Vu evica na auto-
cesti Zagreb – Split i probijanjem 
tunela kroz Kozjak skratit e se i put 
i troškovi prijevoza komunalnog ot-
pada za cijelo podru je odakle e se 
dovoziti. Uostalom od po etka se 
govorilo da e cijena za sve korisni-
ke biti jednaka, neovisno o tome na-
laze li se na otocima ili u Zagori, za-
to se i nastojalo graditi jedan centar 
za cijelu Dalmaciju. 

Sanacija Karepovca nije u interesu 
samo grada Splita i okolnih gradova 
i op ina koji se njime koriste. To je 
ponajprije i interes cijele Županije, 
od koje se najve a pomo  upravo 
o ekuje u što bržoj i kvalitetnijoj iz-
gradnji Centra za gospodarenje otpa-
dom. Tada bi se Karepovac kona no 
mogao zatvoriti i do kraja sanirati, a 
dobiveni bi se prostor mogao upotri-
jebiti za neke druge gradske potrebe 
o kojima e se naknadno odlu ivati. 

Centar za gospodarenje otpadom, 
smatra ing. Lovrin evi , uop e ne 
može biti doveden u pitanje. To tre-
baju riješiti stru njaci koji se cijeli 
radni vijek bave tim poslom i koji su 
u tome ve  postigli odre ene rezul-
tate. Odluka o smještaju i gradnji 
Centra jednostavno ne može biti 
predmetom "uli ne rasprave". O 
sanaciji e Karepovca u svim fazama 

radova javnost biti detaljno obaviješ-
tena, jer se samo tako može ostvariti 
i dobiti nužna podrška za svaki veli-
ki posao, a posebno onaj vezan uz 
zaštitu okoliša. 

Uloga komunalnog poduze a

Na Karepovcu je dosad, od 1964., 
odloženo više od 3,5 milijuna prostor-
nih metara komunalnog otpada, a to 
je dovelo odlagalište do gornje gra-
nice izdržljivosti. Sve preko toga 
vodi u pravu ekološku katastrofu. 
Prema popisu iz 2001. samo je Split 
(bez drugih gradova i op ina koji se 
služe Karepovcem), imao 60.352 
ku anstava, odnosno 64.556 stanova. 
Stoga je vrlo lako izra unati koliko 
bi to bilo novoga komunalnog otpa-
da u sljede ih pet godina. U kona -
nom tekstu Prostornog plana ure e-
nja Splita, koji se planira usvojiti te 
po eti provoditi koncem 2005., go-
vori se o kona nom zbrinjavanju 
otpada na županijskoj razini u skla-
du s prihva enim rješenjima iz Pros-
tornog plana Splitsko-dalmatinske 
županije. To bi moglo zna iti i da 
svi neargumentirani napadi iz broj-
nih udruga "osviještenih" zaštitara 
okoliša te planove ne mogu bitno 
poremetiti. Autori Prostornog plana 

Pogled na Karepovac iz zraka 

Prilazna cesta oko odlagališta 
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grada ponavljaju ono što je ve  svi-
ma poznato da odlagalište može ne-
povoljno utjecati na okoliš (tko zna 
na što je sve Karepovac utjecao od 
vremena kada je na njemu po elo 
odlaganje otpada), a zalažu se i za 
gradnju postrojenja za razvrstavanje 

i smanjivanje komunalnog otpada. 
Traže da zbog zaštite zraka otpad 
treba pokrivati, a da u slu aju izgrad-
nje postrojenja za razvrstavanje otpa-
da (transferske stanice ili reciklaž-
nog dvorišta), sustav mora biti zat-
voren zbog mirisa i opasnosti od 
požara. Plin nastao razgradnjom 
komunalnog otpada treba spaliti ili 
uporabiti kao energent, što je ve
provjerena tehnologija u zemljama 
sa suvremenim centrima za gospo-
darenje otpadom. 
Splitsko odlagalište Karepovac vlas-
ništvo je grada pa isto a, kao grad-
sko komunalno poduze e, ne bi za-
pravo, osim što treba pla ati njegovo 
iskorištavanje, sa samim odlagališ-
tem trebala imati ništa drugo. Ali 
Karepovac nije samo splitsko grad-
sko odlagalište, na njega to komunal-
no poduze e dovozi otpad iz okolnih 
gradova (Solina i Kaštela) te op ina 
Klis, Podstrana i Dugopolje. Omiša-
ni sami dovoze svoj otpad i za nje-
govo odlaganje pla aju 33 kune po 
jednom prostornom metru. Stoga je 

više od 30 posto otpada zapravo do-
vezeno izvan Splita. 

Karepovac kao odlagalište služi više 
od 40 godina, a kako se grad širio, 
planskom a još više bespravnom 
gradnjom, zatekao se gotovo u sre-

dištu grada. Godinama je nasipan 
otpad na površini koja sada ima 
200.000 m2, najprije u prirodnu do-
linu da bi danas brdo otpada bilo na 
najvišem mjestu 70 m iznad razine 
zemlje. U sanaciji bi se visina otpa-

da morala smanjiti za 20 m. Zbog 
toga treba proširiti prostor za odla-
galište, pa je u prostornoj dokumen-
taciji Županije predvi eno prošire-
nje na dodatnih 60.000 m2 što, kako 
kaže Ljubica Vrdoljak, dipl. san. ing., 
pomo nica direktora isto e, te e
prema planu, barem što se otkuplji-
vanja zemljišta ti e. A što se sanaci-
je ti e potrebno je i dalje odlagati 
otpad i to na nove površine, jer do 
izgradnje planiranog Centra za gos-
podarenje otpadom u Le evici pro i
e još najmanje pet godina rada, a 

otpad se jednostavno mora i dalje 
negdje odlagati. Tek se tada odlaga-
lište može do kraja sanirati i zatvori-
ti. Kao dugogodišnji komunalni rad-
nik ing. Vrdoljak smatra da Karepo-
vac potom ne smije biti ni u kakvoj 
vezi s komunalnim otpadom. 

Proširenje odlagalište bit e primje-
reno pripremljeno, a to zna i nepro-
pusni sloj s folijom i sustav odvod-
nje i otplinjavanja kako bi se na tako 
pripremljenu podlogu mogao preba-
citi dio otpada koji se ve  nalazi na 
Karepovcu. Otpad se ne e odvajati 
ni tretirati na neki drugi na in (osim 
eventualno stla iti u bale radi sma-
njivanja obujma), jer se ono ve  de-
setak godina biološki razgra ujei, 

Dovoženje otpada na odlagalište 

Zatrpavanje otpada zemljom 
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tako da ne predstavlja ve u opasnost 
za okoliš. Naime, svaki je novi sloj 
sme a zasipan dovoljnom koli inom 
zemlje, tako da je zaustavljen ve i
dio biokemijskih procesa. Postoje i
dio odlagališta morat e se otplinja-
vati i bit e potrebno izgraditi sustav 
odvodnje procjednih i oborinskih 
voda. Kada se kona no utvrde grani-
ce odlagališta, cijeli se prostor mora 
ograditi. A u zatvorenom prostoru 
zasadit e se trava i stabla, onda e
Split u svom središtu imati 260.000 
m2 i pedesetak metara visoko brdo 
na kojemu e mo i organizirati neke 
druge sadržaje, bez bojazni da bi se 
na bilo koji na in moglo ugroziti 
zdravlje ljudi i okolnih naselja. Ing. 
Vrdoljak je ina e uvjerena da e i 
stru njaci isto e i njezinih 300 rad-
nika imati važnu ulogu u poslovima 
sanacije i zatvaranja Karepovca. 

Zgrade su se ve  uvelike približile 
odlagalištu, ali u isto i vlasnike tih 
gra evina doživljavaju samo kao su-
sjede i nastoje im pomo i na sve 
mogu e na ine. Tako za njih rade 
posebne sustave odvodnje oborins-
kih voda kako im ne bi otjecale u 
njihova dvorišta, a pomažu im u grad-
nji prilaznih putova i sl. Ne zanima 
ih pritom jesu li ku e gra ene s gra-

evinskom dozvolom ili bez nje, 
nastoje samo da ljudima koji žive u 
blizini ne ugroze ni zdravlje ni život. 

Poslovanje i opremljenost 

Ina e isto a d.o.o. je prema svim 
ekonomskim pokazateljima jedno 
od uspješnijih splitskih poduze a.
Prosje na je pla a 5600 kuna i stoga 
je to tvrtka u kojoj se rado traži posao. 
Splitski "škovacini" su me u bolje 
pla enim radnicima i malo je onih 
koji taj posao izbjegavaju. isto a
ima sedamdesetak kamiona, od ega
je 40 specijaliziranih, 52 radnika po-
meta a i 57 iznosa a sme a. Preostali 
su voza i kamiona, tehni ko osob-
lje, stru njaci u servisnoj radionici i 
malobrojno režijsko osoblje. U Spli-
tu je raspore eno 4670 kontejnera, u 
Kaštelima 600, Solinu 250, Dugopo-

lju 100, Klisu 150 i Podstrani 210. 
Broj je kontejnera sasvim dovoljan 
osim u turisti koj sezoni. Zbog toga 
se ljeti otpad iz svih turisti kih pod-
ru ja i središta Splita odvozi svako-
dnevno, a ina e se redovito odvozi 
tri puta tjedno. 

Skupljanje je komunalnog otpada 
vrlo skup posao, primjerice jedan 
kontejner stoji približno 300 eura, a 
jedan kamion za odvoz otpada goto-
vo milijun kuna. Prosje na je "starost" 
opreme etiri godine, a to je europ-
ski standard. Za potrebe Centra za 
gospodarenje otpadom u Le evici 
trebat e još najmanje 15 novih vo-
zila, znatno ve ih i skupljih te sa spe-
cijalnim namjenama kako u odvože-
nju ne bi bilo više štete nego koristi. 
Ing. Ljubica Vrdoljak smatra da je 
odabrana lokacija za budu i Centar 
za gospodarenje otpadom vrlo dob-
ra, ali da e ipak biti skupa dopremu 
otpada s tako velikog podru ja koje-
ga e Centar pokrivati. Sude i pre-
ma sadašnjim dnevnim koli inama 
od 1000 prostornih metara otpada 
(plus 100 m3 zemlje za nasipavanje 
odlagališta), koliko s cijeloga podru ja
koje pripada isto i danas doveze, 
gra ani e morati pla ati znatno više 
od sadašnjih 27 lipa po etvornom
metru stambene površine, a cijena se 
nije mijenjala ve etiri godine. Zad-

rani za istu uslugu pla aju 32 lipe, 
Rije ani 38, a Zagrep ani 54. Grad 
e se kao vlasnik Karepovca morati 

odlu iti i na sklapanje ugovora o ko-
munalnoj renti sa svima kojima pru-
ža uslugu odlaganja. U Rijeci grad 
ima odlagalište na podru ju druge 

op ine i zato u op insku blagajnu 
upla uje milijun kuna na mjesec.  

Svjetska iskustva sa sanacijama 

Po onom što se sada zna, sanacija i 
zatvaranje odlagališta nije kona no 
rješenje. Za Hrvatsku e sanacija 
svih legalnih odlagališta, za koju je 
u Fondu za energetsku u inkovitost 
osiguran novac, trajati najmanje 30 
godina, baš kao i za sve druge zem-
lje koje tako postupaju s otpadom. 
Zatvorena i sanirana odlagališta po-
trebno je održavati. Philip O‘Leari 
inženjer za okoliš sa Sveu ilišta u 
Wisconsinu u SAD-u i Patrick Walsh, 
profesor na istom Sveu ilištu s iskus-
tvom odvjetnika i inženjera za oko-
liš, u jednom od svojih lanaka pos-
tavljaju brojna pitanja o problemima 
zatvorenih i saniranih odlagališta. 
Svjetska iskustva nisu starija od pet-
naestak godina, a od sanacije bi tre-
balo pro i najmanje 30 godina stal-
nog nadzora i kontrole zraka i vode 
da bi se sa sigurnoš u moglo utvrditi 
jesu li plinovi te oborinske i procjedne 

Upravna zgrada splitske isto e
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vode stvorili neke dodatne probleme 
u okolišu. U Europskoj uniji se od-
redbom 99/31/EC propisuju zna aj-
na ograni enja u odlaganju organs-
kog materijala na odlagalište. U En-
gleskoj je taj propis proveden po 
shemi: do 2010. na 75 posto smanji-

ti ukupni organski sadržaj ustanov-
ljen u 1995., do 2013. na 50 posto i 
kona no do 2020. na 35 posto. EU 
nastoji tako smanjiti stakleni ke pli-
nove i iz emisija s odlagališta.  

Austrijski grad Be  po mnogo emu 
je uzor u isto i grada i sveobuhvat-
nosti brige o zaštiti okoliša i odlaga-
nju komunalnog otpada. Me utim i 
be ke gradske vlasti, suo ene s prob-
lemom zastrašuju eg rasta komunal-
nog otpada, pokrenule su kampanju 
nazvanu "crveni karton otpadu". Na-

mjera je da se odvajanjem, preradom i 
drugim prethodnim radnjama smanji 
dovoz koli ina organskog otpada na 
odlagališta. Grad je osigurao 14.000 
spremnika za otpad, 385.000 kanta 
za ku ni otpad, stari papir, staklo i 
biološki otpad, 19 odlagališta, 53 

skupljališta za problemati an otpad 
(Hrvatska na državnoj razini pokuša-
va riješiti problem odlaganja opas-
nog otpada, ali to se još razra uje), a 
na iš enju ulica zaposleno je 1100 
radnika. 

Split, zajedno sa svojim širim podru -
jem nije Be . Ipak, bez obzira što na 
rad gradskoga komunalnog poduze-
a nema zna ajnih primjedaba, inje-

nica je da e se morati nastojati da 
što manje otpada stigne na odlagališ-
te. To nipošto ne zna i da se treba 

na i na šezdesetak divljih odlagališ-
ta, ve  odvajati i prera ivati ono što 
se može preraditi, i za to nešto zara-
diti, a na odlagališta odnosno centre 
za gospodarenje otpadom dovoziti 
samo ono što je beskorisno i bezo-
pasno za okoliš. 

Valja stoga po eti s pripremama i ne 
ekati gradnju centra u Le evici ili 

sanaciju Karepovca. I tu nam na ne-
ki na in može poslužiti be ki perfek-
cionizam. U nastojanju da educiraju 
i informiraju javnost, izra unali su 
da 868 milijuna opušaka, koliko ih 
puša i godišnje u tom gradu bace na 
pod, stvara niz dug 29.665 km i te-
žak više od 300 t. Zato su postavlje-
ni koševi za otpatke s cijevima za 
cigarete, a dijele se i besplatne džep-
ne pepeljare.  

Svijet se inio malim i ameri kim 
svemirskim leta ima koji su u kolo-
vozu dva tjedna kružili oko našega 
mati nog planeta. Osim stru nih 
spoznaja i romanti nih oduševljenja 
njegovom ljepotom, nisu nakon po-
vratka propustili istaknuti da se i iz 
svemirskih prostranstava vide poslje-
dice velikih zaga enja i devastacija 
Zemljine površine. O ito je pitanje 
odluke i suglasja o tome što treba 
dalje initi. A pritom posebno valja 
brinuti o tome kolike su "rane" u 
prostoru splitski Karepovac, zagre-
ba ki Jakuševac ili neko drugo orga-
nizirano ili neorganizirano odlaga-
lište otpada koji se iz svemira ipak 
još ne mogu uo iti.

Jadranka Samokovlija Dragi evi

Snimci: Luka Dragi evi

Stla ene i balirane plasti ne boce 


